DOI: 10.18572/1812-3791-2020-9-59-64

## Конституционно-правовой статус судей и его влияние на особенности их уголовного преследования

## Романенко Наталья Валерьевна,

доцент кафедры судебной деятельности Уральского государственного юридического университета, кандидат юридических наук bvm@ekboblsud.ru

В статье исследуются особенности уголовного преследования лиц, обладающих статусом судьи, которые обусловлены их конституционно-правовым статусом. Автор акцентирует их цель — обеспечение независимости судьи от необоснованного уголовного преследования, обособляя его от обоснованного, основания которого не подтвердились. Также обосновывается утверждение, что специфика конституционно-правового статуса судьи накладывает на судей повышенные меры ответственности, в том числе расширяет для судей понятие «привлечение к уголовной ответственности».

**Ключевые слова:** статус судьи, неприкосновенность судьи, независимость судьи, уголовное преследование судьи, уголовная ответственность судьи.

## The Constitutional Law Status of Judges and Its Influence on Peculiarities of the Criminal Prosecution of Judges

## Romanenko Natalva V.

Associate Professor of the Department of Judicial Activities of the Ural State Law University PhD (Law)

The article examines the features of criminal prosecution of persons with the status of a judge, which are determined by their constitutional and legal status. The author emphasizes their goal — to ensure the independence of the judge from unjustified criminal prosecution, separating him from the justified, the reasons for which were not confirmed. It also substantiates the assertion that the specificity of the constitutional legal status of a judge imposes increased liability measures on judges, including expanding the concept of "criminal prosecution" for judges.

**Keywords:** status of a judge, immunity of a judge, independence of a judge, criminal prosecution of a judge, criminal liability of a judge.

9/2020 59